
گــروه اقتصــادی - رییــس 
کنفدراســیون صــادرات ایران گفت: 
وقتــی بانک مرکزی دربــاره موضوع 
مهمی همچون تجارت با ریال آف شور 
اطلاع رســانی می کند، باید در اســرع 
وقت آیین نامه اجرایی آن را تدوین کند 
تا برداشــت های گوناگون از آن شکل 
نگیرد و اجرایی بودن آن بررسی شود.

محمد لاهوتی، رییس کمیسیون 
توسعه صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران درباره 
صادرات با ریال آف شــور گفت: یکی 
از مشــکلاتی که از سال 1397 و پس 
از آن در صــادرات به بازارهای عراق 
و افغانستان پیش آمده، همین موضوع 
ریالی فروشــی است. از نیمه آبان سال 
1398 دولت به طور رسمی اعلام کرد 
که ریالی فروشــی را قبول ندارد و تنها 
باید در پی صادرات ارز به کشــور وارد 
شود و این امر همچنان نیز برقرار است.
وی افــزود: موضوعی که رئیس 

بانک مرکزی در شورای گفت وگوی 
اتــاق بازرگانی مشــهد مطرح کردند 
بهره گیری از فــروش ریالی به عنوان 
روشی برای تسویه تعهد ارزی بود و هر 
چند در آنجا هم از لفظ آف شور استفاده 
شد اما هیچ جزئیاتی درباره چگونگی 
صادرات با ریال مشــخص نشــده و 
تاکنون هر چه بوده شنیده هاییست که 
روابط عمومی بانک مرکزی منتشــر 
کرده و تکرار گفته هاییســت که آقای 
فرزیــن بیــان کرده اســت.   لاهوتی 
اظهــار کرد: با وجود پیگیری های اتاق 
بازرگانی ایران این طرح هنوز سراسر 
ابهام اســت و آیین نامه اجرای آن برای 
صادرکنندگان شفاف نشده است. بانک 
مرکزی موظف است وقتی درباره چنین 
موضوع مهمی اطلاع رسانی می کند، در 
اســرع وقت آیین نامــه اجرایی آن را 
تدوین کند.رییس کمیســیون توسعه 
صــادرات غیرنفتی اتــاق بازرگانی 
تصریح کرد: اطلاع رسانی در مورد این 

موضــوع بدون ارائه جزئیات ســبب 
می شود برداشــت های گوناگونی از 
فــروش ریالــی در تجــارت با عراق 
و افغانســتان شــکل بگیرد و شماری 
این تصور را داشــته باشند که فروش 
ریالی همچون ســال های پیش از سر 
گرفته شــده است. فروش ریالی یکی 
از معضلاتی اســت که در صادرات با 
دو مقصد یادشده وجود دارد و از سال 
1397 تاکنون پاسخی به آن داده نشده 
اســت. از آن سال تاکنون این نخستین 
بار است که بانک مرکزی این موضوع 
را مطرح کرده و در صورتی که آیین نامه 
آن تدوین شود و این آیین نامه قابلیت 
اجرا داشــته باشد، می تواند به افزایش 
صــادرات به این دو کشــور بینجامد. 
فروش ریالی به طور ویژه می  تواند در 
صــادرات به عراق که مقصد صادراتی 
مهمی برای ایرانی ها به شــمار می آید 
و تحقق هدف صــادرات 11 میلیارد 
دلاری به این کشــور موثر واقع شود.

لاهوتی در ادامه به توسعه تجارت ایران 
با استفاده از یوآن پرداخت و گفت: این 
موضوع نیز همچون تجارت با ریال تنها 
ایده  ای است که مطرح شده و تا زمانی 
که جزئیات اســتفاده از این واحدهای 
پولی در صادرات ایران تشریح نشود، 
نمی تــوان ابعاد مثبت و منفــی آن را 
بررسی کرد؛ البته که ایران باید بتواند از 
هر مسیر ممکن در تنگنای تحریم ها با 
ارزهای رایج کشورهایی که با آن رابطه 
دارنــد تجارت خــود را پیش ببرد، اما 
تا وقتی راهکارهایی که در این مســیر 
ارائه می شود اجرایی نشود، درستی یا 

نادرستی آن را نمی توان ارزیابی کرد.

گروه اقتصــادی - رییس اتاق 
بازرگانــی ایران گفت: نگاه اجمالی به 
گزارش شامخ نشــان می دهد اوضاع 
تولید وخیم است و میزان فعالیت کسب 
و کارها به کمترین ســطح در ده ماهه 

اخیر رسیده است.
حسین سلاح ورزی رییس اتاق 
بازرگانی ایران در  هفتمین جلسه هیات 
نمایندگان این اتاق گفت: درسال جاری 
میلادی اتاق ایران بعد از ۲۴ سال موفق 
شد دوباره میزبان اجلاس آی سی سی 
باشد و در این رویداد میزبان ۵7 کشور 
مســلمان خواهد بود. همچنین در این 
سال می توانیم میزبان بخش خصوصی 
کشــورهای در حال توســعه باشیم. 
بنابراین اتاق های شهرســتان باید این 
موضوع را در دستور جلسه خود قرار 
دهند.ســلاح ورزی تصریح کرد: باید 
در مسیر اصلاح ســاختار مالی اتاق و 
بودجه ریزی عملیاتی گام برمی داریم 
در همین راستا برای بهینه سازی فعالیت 

های اتاق بازرگانی کمیته تحول را شکل 
دادیم و آیین نامه مربوط به کمیسیون ها 

را بازنگری کردیم.
رییس اتاق ایران در ادامه از لایحه 
بودجه 1۴۰3 گفت و خاطرنشان کرد: 
با وجودی که هــدف دولت از تنظیم 
بودجه بهبود وضعیت کشــور است 
اما این لایحــه در صورت تصویب به 
تشدید رکود و افزایش هزینه های تولید 
می شــود. وی افزود: نــگاه اجمالی به 
گزارش شامخ نشــان می دهد اوضاع 
تولید وخیم است میزان فعالیت کسب و 
کارها به کمترین سطح در ده ماهه اخیر 
رسیده است. سلاح ورزی ادامه داد: از 
مرداد سال 1۴۰۰ تا آذر امسال، کمترین 
میــزان صادرات را داشــتیم همچنین 
شاخص میزان فروش کالا در آذر  نشان 
می دهد برای دومین ماه متوالی کمترین 
فــروش را در ماه داشــتیم. همچنین  
تولیدکنندگان برای ششمین ماه متوالی 

با کمبود منابع رو به رو هستند.  

وی ادامه داد: پیشنهاد ما در بخش 
خصوصی این اســت که تغییر جدی 
دولت در سیاســت هــای اقتصادی 
صــورت بگیرد و تولیــد رقابت پذیر 

داخلی تقویت شود.
رییس اتاق ایــران اظهار کرد: در 
تنظیم بودجه به هماهنگی سیاســت 
های پولی و مالی توجه نشــده است، 
سیاســت ها به گونه ای است که همه 
منابع بانکی در اختیار دولت قرار گرفته 
اســت پیشنهاد ما در بخش خصوصی 
این است که سیاســت در اختیار قرار 
دادن منابع نامحدود بانکی برای دولت 
تجدیدنظر شود. وی ادامه داد: در سال 
جاری مثل ســنوات قبل دولت سهم 
صندوق توســعه ملی را واریز نکرده، 
اتاق ایران اعلام می کند که این موضوع 

باید اصلاح شود.
ســلاح ورزی اضافه کرد: قدرت 
خرید داخلی کاهش شــدید داشــته، 
قوانین صادراتی هم به کاهش فروش 

انجامیده است. بنابراین باید در قوانین 
رفــع تعهد ارزی بازنگری شــود این 
در حالی اســت که مواد اولیه بسیاری 
بنگاه ها وارداتی است و تخصیص ارز 
به درستی صورت نمی گیرد همه اینها 

به تضعیف تولید می انجامد
وی در نهایت به موضوع افزایش 
تعطیلی پایان هفته و ترتیب آن اشــاره 
کرد و گفت: به این موضوع باید به طور 
جدی در ارتباطات تجاری بین المللی 
توجه شو.د تعطیلی روز شنبه به جای 
پنج شنبه سبب می شود که قطع ارتباط 
ما بــا جهان به ســه روز از چهار روز 

کاهش یابد.

رییس کنفدراسیون صادرات ایران:

صادرات با ریال آف شور ابهام دارد
رییس اتاق بازرگانی ایران:

اوضاع تولید وخیم است

مزد منطقه  ای دوبار در دستور کار
 شورای عالی کار قرار گرفت

رئیس کانون عالی کارمندان بازنشسته مشمول قانون تأمین اجتماعی پاسخ داد:

گروه اقتصادی -با رســیدن به موعد تعیین حداقل مزد کارگران در 
شورای عالی کار ، موضوع تعیین مزد منطقه ای مجدد مطرح شده است. 
آن طور که از دعوتنامه هایی که از سوی وزارت کار برای اعضا فرستاده 
شده مشخص است، در دو جلسه ی آبان و  دی ، مزد منطقه ای در دستور 

کار جلسات شورایعالی کار قرار گرفته است.
موضوع مزد منطقه ای در حالی در دو جلســه ی شورایعالی کار در 
دستور کار قرار گرفته که درخواست اعضای کارگری برای ترمیم حداقل 
مزد 1۴۰۲ به دلیلِ بی توجهیِ وزارت کار، حتی یکبار هم در شورایعالی 

کار مطرح نشده است.
 با رســیدن به موعد تعیین حداقل مزد کارگران در شورایعالی کار، 
موضــوع تعیین مزد منطقه ای مجدد مطرح شــده اســت. آن طور که از 
دعوتنامه هایی که از سوی وزارت کار برای اعضا فرستاده شده مشخص 
اســت، در دو جلسه ی آبان و  دی ، مزد منطقه ای در دستور کار جلسات 

شورایعالی کار قرار گرفته است.
در این دعوتنامه ها، عنوان شده که بررسی حداقل مزد منطقه ای برای 

سال 1۴۰3 به درخواست وزیر اقتصاد صورت گرفته است.
 بــه گفته اعضای کارگری شــورایعالی کار، موضوع مزد منطقه ای 
در حالی در دو جلســه ی شــورایعالی کار در دستور کار قرار گرفته، که 
درخواست بررسی ترمیم حداقل مزد 1۴۰۲ کارگران به دلیلِ بی توجهیِ 

وزارت کار، حتی یکبار هم در شورایعالی کار مطرح نشده است. 
 این سوال مطرح است که چرا درخواست عضو دولتیِ شورایعالی 
کار در دو جلســه ی بررسی می شــود، اما درخواست ۴ عضو کارگری 

شورایعالی  کار حتی یکبار هم ترتیب اثر داده نمی شود؟!
 فعالان کارگری با مطرح شــدن موضوع مزد منطقه ای در جلسات 
شــورایعالی کار مخالفند و می گویند دولت به جای پرداختن به مســائل 

اصلی به دنبال به حاشیه کشاندن جلسات است.
 آنها تعیین مزد به صورت منطقه ای را سرکوبِ هر چه بیشترِ حداقل 
مــزد کارگران می دانند و می گویند چطور در شــرایطی که حتی حداقل 
مزد تعیین شده کفاف حداقلی ترین هزینه های زندگی در دورافتاده ترین 

مناطق کشور را نمی دهد، عده ای به دنبال مزد متطقه ای هستند؟!
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اقتصادی

-»حســین  اقتصادی  گــروه 
یداللهی« با تاکید بر روند سازمان بنادر 
و دریانوردی در شفاف سازی واگذاری 
فرصت های سرمایه گذاری به ذی نفعان 
اقتصادی در بنادر کشور، اظهار داشت: 
سازمان بنادر سالیان متمادی است در 
چارچوب قوانین و مقررات، نسبت به 
واگذاری فرصت های سرمایه گذاری به 

بخش خصوصی و حمایت و پشتیبانی 
از آن ها اقدام می کند و نزدیک به ســه 

دهه در این زمینه، سابقه فعالیت دارد.
ایجاد ظرفیت های بســیار 
مناسب در بنادر کشور توسط 

بخش خصوصی
وی با بیــان اینکه تا کنون افزون 
بر 3۶۰ قرارداد سرمایه گذاری توسط 
ســازمان بنادر و دریانوردی در بنادر 
تجاری کشــور منعقد شــده است، 

عنوان کرد: در همین راستا ظرفیت های 
عملیاتی زیرساختی و روساختی بسیار 
مناسبی توسط بخش غیردولتی در بنادر 

کشور ایجاد شده است.
مدیــرکل امــور اقتصــادی و 
مناطق ســازمان بنــادر و دریانوردی 
خاطرنشان کرد: ایجاد فضای تجاری 
مناسب نیازمند درک مشترک و تسهیل 
رویه انعقاد قرارداد در فضای رقابتی و 
شفاف است و تا کنون سازمان بنادر و 

دریانوردی از ابزارهای قانونی در این 
راســتا به بهترین شکل ممکن استفاده 

کرده است.
وی ادامــه داد: در دهه نخســت 
فعالیت سازمان بنادر به منظور جذب 
ســرمایه گذاران بخش غیردولتی، به 
دلیل وجود منابع بسیار زیاد فرصت ها 

و اراضی، واگذاری امور تصدی گری 
با حداقل اسناد و فرآیندها انجام می شد 
و از سال 7۰ قراردادهای سرمایه گذاری 
بــا بخش غیردولتی به امضا رســید و 
حتی بهره برداری از برخی قراردادهای 
مذکور طی ســالیان گذشــته به اتمام 
رسیده و مالکیت آن ها به سازمان بنادر 

و دریانوردی منتقل شده است.
به گفته یداللهی، ســازمان بنادر 
و دریانــوردی در ادامه فعالیت خود و 
زمانی که مســیر هموار شد و ساختار 
مناســب را شکل داد، در زمینه جذب 
سرمایه گذار و واگذاری فرصت های 
ســرمایه گذاری به بخش غیردولتی، 

ســاختاری با عنــوان فرآیند جذب 
ســرمایه گذاری بخش غیردولتی در 

بنادر کشور تعریف کرد.
وی توضیح داد: در این ساختار، 
نــگاه حاکــم این بــود که بنــادر در 
بخش هایــی کــه دارای فرصت های 
خــوب ســرمایه گذاری برای بخش 
خصوصی هســتند، فضای مذاکره در 
چارچــوب قوانین مربوطــه را ایجاد 
کنند و سرمایه گذاری از طریق بخش 
غیردولتی انجام شــود که همین اتفاق 
رخ داد و فضــای مناســبی در حوزه 
زیرساخت توســط بخش غیردولتی 
ایجاد شد. این مســوول با بیان اینکه 
کشورهای خارجی و پیشران در حوزه 
جذب ســرمایه گذار در بنــادر نیز با 
همین رویه پیش رفته اند، اظهار داشت: 
در طــول زمان هرچــه فرصت های 
واگذاری اراضی محدودتر شد، تلاش 
شد از منابع محدود استفاده بهینه شود 
و بهترین متقاضیان و فعالان اقتصادی 
جهت ســرمایه گذاری و جذب بار با 
اســتراتژی توسعه دریامحور انتخاب 

شوند.
ایده ال  خصوصــی  بخش 
برای ســرمایه گذاری در بنادر 

کشور
مدیــرکل امــور اقتصــادی و 
مناطق ســازمان بنــادر و دریانوردی 
با اعلام اینکه ســازمان بنادر از ســال 
1۴۰۰ بازنگری در فرایندهای جذب 
ســرمایه گذار را در دســتور کار قرار 
دارد، گفــت: در ســال 1۴۰1، هیات 
عامل سازمان بنادر و دریانوردی فرآیند 
جذب سرمایه گذار با نگاه شفاف سازی 
حداکثــری و بهره منــدی از فضای 
مزایده ای و فراخوان های عمومی را به 

عنوان اولویت تعریف کرد.
یداللهی خاطرنشــان کرد: نگاه 
ســازمان بنادر و دریانوردی در برهه 
کنونی ایجاد شفاف سازی حداکثری 
و بهره گیری بهینه از ســرمایه گذارانی 
اســت که نه فقط سرمایه گذار هستند، 
بلکه توانایی جذب بــار را نیز دارند، 
بنابراین ســازمان بنادر و دریانوردی 
بر شــاخص های مزایده محور تاکید 
و ســعی در جــذب ذی نفعانــی از 
بخــش خصوصی دارد کــه علاوه بر 
سرمایه گذاری بتوانند به عنوان صاحب 
کالا، بهای تمام شده را با حداقل قیمت 
در اختیار مصرف کننــده نهایی قرار 

دهند

اعلام اولویت های اصلی جذب سرمایه گذار بخش خصوصی در بنادر؛

انعقاد ۳۶۰ قرارداد سرمایه گذاری با 
بخش خصوصی در بنادر کشور

مدیرکل امور اقتصادی و مناطق سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به انعقاد بیش از ۳۶۰ قرارداد با بخش غیردولتی 
در بنادر کشور، گفت: فرایند جذب سرمایه گذار با نگاه شفاف سازی حداکثری، تسهیل گری مراحل اداری، بهره مندی از 

فضای مزایده ای و فراخوان های عمومی در راستای توسعه دریامحور در دستور کار سازمان بنادر قرار دارد.

گروه اقتصادی - رئیس سازمان 
توســعه تجارت ایــران موافقت نامه 
تجارت آزاد با اوراسیا را فرصتی برای 
افزایش رقابت پذیری و مشوقی برای 
ورود به بازار های صادراتی عنوان کرد.

رئیس ســازمان توسعه تجارت 
ایــران با اشــاره به اهمیــت افزایش 
صــادرات کالا های بــا ارزش افزوده 
بالاتر و دانش بنیان و لزوم تنوع بخشی 
کالا ها و بازار هــای صادراتی، انعقاد 
موافقت نامه تجارت آزاد با اوراسیا را 
فرصتی بــرای افزایش رقابت پذیری 
واحد های تولیدی و صنعتی و مشوقی 
برای ورود به بازار های صادراتی عنوان 

کرد.
مهدی ضیغمــی، معاون وزیر و 
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران 
با اشاره به موانع رشد صادرات کشور، 

درون گرایی صنایع تولیدی در کشور را 
یکی از این چالش های موجود خواند.

ضیغمــی در تشــریح دلایــل 
درون گرایی صنایع تولیدی در کشور، 
ورود دشــوار به بازار های صادراتی به 
واســطه موانع و تحریم و وجود بازار 
تضمین شده داخلی را عاملی دانست 
که باعث شده، صنایع رغبت چندانی 

برای صادرات نداشته باشند.
 معاون وزیر صمت با اشــاره به 
موانــع و دیوار تعرفه ای که همواره در 
مســیر تجارت وجود داشته است، به 
موافقت نامه تجــارت آزاد با اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا اشــاره کرد و ورود 
به این بازار بــا حذف موانع تعرفه ای 
را مقدمه ای بــرای ورود به بازار های 
بزرگ تــر و پیچیده تر و پیوســتن به 
WTO عنوان کرد. ضیغمی انعقاد این 

توافق نامه را عاملی در جهت افزایش 
رقابت پذیری واحد هــای تولیدی و 
صنعتی داخلی و مشــوقی برای ورود 
به بازار های صادراتــی برای بنگاه ها 
دانســت. معاون وزیر صمت در ادامه 
به ماندگاری پایین کالا ها در بازار های 
صادراتی و برندینگ ضعیف تولیدات 
داخلی اشــاره کرد و گفت: از آنجایی 
که صــادرات به برخی کشــور های 
همسایه در ســطح کیفی پایین برای 
تولیــدات داخلی فراهم اســت، این 
موضوع رقابت های شکننده و کاذب 
در این بازار ها ایجاد کرده و باعث شده 
کمتــر برند خوش ســابقه و با دوامی 

در ایــن بازار ها و کشــور های هدف 
شــکل بگیرد؛ این در حالی است که 
کشور هایی همچون ترکیه در راستای 
ماندگاری و برندسازی در کشور های 
هدف اقدامات متعددی را از سال ها قبل 
آغاز کرده اند.  این مقام مسئول همچنین 
به تنــوع محدود ســبد محصولات 
صادراتی کشور اشــاره کرد و گفت: 
بیش از 7۵-7۰ درصد صادرات کشور 
را محصــولات کامودیتی و کالا های 
خام و نیمه خام تشکیل می دهد و سهم 
کالا های بــا ارزش افزوده بالا به رغم 
روند رو به رشدی که از سال های اخیر 

آغاز شده است، همچنان اندک است.

معاون وزیر و رئیس کل سازمان 
توسعه تجارت ایران همچنین به عدم 
تنــوع مقاصد صادراتی اشــاره کرد و 
گفت: تقریبا می توان گفت 8۰ درصد 
صادرات کشــور عملا به ۵ کشــور 

صورت می گیرد.
به گفته او این پنج کشــور شامل 
چین، عراق، ترکیه، امارات و هند است 
و عملا 8۰ درصد صــادرات ایران به 
این ۵ کشور و در ۵ گروه کالایی است. 
ضیغمــی مقاصد و کالا های صادراتی 
اندک را از جمله دلایلی دانســت که 
باعث شده پیچیدگی اقتصادی کشور 

کاهش یابد.

ضیغمی با اشاره به رویکرد ها و 
اقدامــات صورت گرفته در این زمینه 
به لــزوم افزایش تــاب آوری اقتصاد 
کشور برای مقابله با تحریم اشاره کرد 
و افزایــش گروه های کالایی و مقاصد 
صادراتــی، ورود صنایع دانش  بنیان و 
خــلاق و درگیر کردن حوزه خدمات 
را از جمله اقدامات در این زمینه عنوان 
کــرد. او همچنین بــه تقویت تولید 
رقابت پذیر و صادراتی اشــاره کرد و 
گفت: در این مسیر استفاده از ظرفیت 
ایجاد شــده با انعقــاد موافقت نامه ها 
و تقویــت بنگاه هایی که محصولات 
کیفی با ارزش افــزوده بالاتری تولید 

می کنند و همچنین برنامه ریزی برای 
ورود برخی برند ها به بازار های مدنظر 
بــا موافقت نامه های دولتی که در حال 

انجام است، در دستور کار قرار دارد.
ضیغمی همچنین به لزوم تقویت 
صادرات خدمات فنی مهندســی به 
دلیل پتانســیل بالای موجود در کشور 
و ماندگاری و تاثیرگذاری این بخش 
در کشور های هدف اشاره کرد و رشد 
این حوزه را بیشتر از بخش های دیگر 
وابسته به حمایت های دولت ها عنوان 
کرد. رئیس کل سازمان توسعه تجارت 
در ادامه با اشــاره به تقویت صادرات 
به کشــور های همســایه و هم سو به 
صورت با ثبات تر و مدون تر، تقویت 
ظرفیت های استان های مرزی و استفاده 
از پتانسیل بازارچه های مرزی بر اساس 
قوانین تجارت کشور را دارای اولویت 

دانست. معاون وزیر صمت همچنین 
بــا تاکید بر اهمیت ایجاد خوشــه ها، 
کنسرسیوم های صادراتی، شرکت های 
و   )EMC( صــادرات  مدیریــت 
مراکز تجاری بر اســتفاده از ظرفیت 
شــرکت های مدیریــت صــادرات 
برای تجارت با کشــور های دورتر و 
بازار های بزرگ تر تاکید کرد. ضیغمی 
چابک سازی فرایند صادراتی، ارتقای 
نظام پشتیبانی صادرات، مدیریت بهینه 
واردات و صادرات، تخصیص ارز به 
کالا ها و زیرساخت های اولویت دار، 
افزایش توانمندی بخش خصوصی، 
برنامه ریزی در جهت افزایش ماندگاری 
کالا های صادراتی در بازار های هدف، 
اصلاح  سیاست های ارزی و تجاری را 
از دیگر اقدامات برای بهبود صادرات 

کشور عنوان کرد.

فرصت موافقت نامه تجارت آزاد با اوراسیا برای تولید داخلی؛

لزوم تنوع بخشی به کالاها و بازارهای صادراتی

در این ســاختار، نگاه حاکم این بود که بنادر در بخش هایی که دارای فرصت های خوب 
ســرمایه گذاری برای بخش خصوصی هســتند، فضای مذاکــره در چارچوب قوانین 
مربوطه را ایجاد کنند و ســرمایه گذاری از طریق بخش غیردولتی انجام شود که همین 
اتفاق رخ داد و فضای مناســبی در حوزه زیرساخت توسط بخش غیردولتی ایجاد شد. اسحـق ارزانـی

گروه اقتصــادی - رئیس کانون 
عالی کارمندان بازنشســته مشــمول 
قانون تأمین اجتماعی گفت: با قانونی 
که مجلــس در لایحه برنامه توســعه 
هفتم گذاشته، حقوق قانونی و مکتسبه 
بازنشستگان سایر سطوحِ مشمول قانون 
تأمین اجتماعی نه تنها متناسب سازی 
نمی شــود، کــه در دو مرحله کاهش 

می یابد.
عباسعلی سلطانی کیا )رئیس کانون 
عالی کارمندان بازنشسته مشمول قانون 
تأمین اجتماعی( در خصوص نحوه ی 
همسان ســازی حقوق بازنشســتگان 
کشوری، لشــکری و تأمین اجتماعی 
در برنامه توسعه هفتم گفت: با قانونی 
که مجلس در لایحه برنامه توسعه هفتم 

گذاشته، حقوق قانونی و مکتسبه هر فرد 
بازنشسته مشمول قانون تأمین اجتماعی 
نه تنها متناسب سازی نمی شود، که در 
دو مرحلــه کاهش می یابــد؛ بنابراین 
درخواســت ما از مجلس اصلاح جز 
۲ بند الحاقی ۲ مــاده ۲9 لایحه برنامه 
هفتم توسعه اقتصادی اجتماعی است، 
بــه نحوی که کلمه برابــر به جای 9۰ 
درصــد قرار گیــرد. وی گفت: در این 
خصــوص چندین نامه به نایب رییس 
مجلــس شــورای اســلامی و عضو 
کمیســیون تلفیق نوشته و درخواستِ 
تجدیدنظر داشــته ایم. در نامه ها تأکید 
کردیم که نحوه ی متناسب سازی حقوق 
بازنشستگانِ غیرحداقل بگیر دارای ایراد 
حقوقی اســت که هم بر خلاف اصل 

عدالت است هم علاوه بر اینکه حقوق 
این گروه از بازنشستگان متناسب سازی 
نمی شــود و کاهش 1۵ساله حقوقشان 
نیز جبران نمی شود، حقوق قانونی آنان 

کاهش نیز می یابد.
 سلطانی کیا گفت: با چنین قانونی، 
حقوق بازنشستگان مشمول قانون تأمین 
اجتماعی طی ۲ مرحله کاهش می یابد؛ 
در مرحله اول، طبق ماده 77 قانون تامین 
اجتماعی، در زمان آغاز بازنشستگی و 
معدل گیری تعیین حقوق بازنشستگی 
که بر اســاس معدل ۲ سال آخر اشتغال 
و بیمه پردازی تعیین می گردد، که طبیعتا 
و به طــور رایج کاهشــی بیــش از 1۰ 
درصدی خواهد داشت. در مرحله دوم 
نیز با اجرای مصوبه مورد اشاره مجددا 

حقوق بازنشستگی بازنشسته مشمول 
قانون تأمین اجتماعی 1۰ درصد دیگر 
کاهش می یابد، چون در مصوبه قید شده 
است که نسبت مســتمری 9۰ درصد 
نسبت اولین مســتمری بازنشستگی 
متناسب گردد. درنتیجه حقوق قانونی 
و مکتســبه هر فرد بازنشســته مجددا 
به میــزان 1۰ درصد کاهــش می یابد. 
این موضــوع مغایر با حقوق متعینه ی 
بازنشســتگی هر فرد اســت که طبق 
ماده 77 تعیین شــده است. به عبارت 
دیگــر، نه تنهــا عقب ماندگی حقوق 
بازنشســتگان مشــمول قانون تأمین 
اجتماعی متناسب سازی نمی شود، بلکه 
با این مصوبه اولین حقوق مســتمری 
استحقاقی آنان مجددا به میزان 1۰درصد 

کاهش می یابد. ســلطانی کیا گفت: از 
مجلس می خواهیم نســبت به اصلاح 
جز ۲ بند الحاقی ۲ ماده ۲9 لایحه برنامه 
هفتم توسعه اقتصادی اجتماعی اقدام 
نمایــد، به نحوی که کلمه برابر به جای 
9۰ درصــد قرار گیرد. ســازمان تأمین 
اجتماعی مکلف اســت در طول ســه 
سال اول برنامه نسبت به متناسب سازی 
مســتمری بازنشستگان اقدام نماید، به 

نحوی که در پایان ســال ســوم نسبت 
مستمری بازنشسته به حداقل دستمزد 
همان سال برابر نسبت اولین مستمری 
بازنشســتگی به حداقل دستمزد سال 

برقراری مستمری متناسب گردد.
 ســلطانی کیا در پایــان گفت: از 
مجلس انتظار داریم که قبل از ارســال 
مصوبه به شــورای نگهبــان، این ایرادِ 

بسیار مهم برطرف شود.

گــروه اقتصادی - در پی امضای صورت جلســه ای میــان وزارت صمت و 
خودروسازان مبنی بر عرضه 1۲۰ هزار خودرو با قیمتی ۵ درصد پایین تر از حاشیه 
بــازار، یک عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس این امــر را تغییری جدید در 
قیمت گذاری خودرو دانســت. با امضای صورت جلســه ای میان وزارت صمت و 
شــرکت های ایران خودرو و ســایپا مقرر شد هر یک از این شرکت ها تا پایان سال 
۶۰ هزار خودرو با قیمت هایی ۵ درصد پایین تر از قیمت های حاشــیه بازار به مردم 
بفروشــند. عرضه این 1۲۰ هزار خودرو با فاصله قیمتی اندک با بازار آزاد در حالی 
صورت می گیرد که این بار خودروســازان در تعیین قیمت برای محصولات خود 
نقشی پررنگ تر از همیشه دارند. الله وردی دهقانی، عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس در گفت وگو با خبرنگار ایلنا در توضیح بیشتر درباره مفاد این صورت جلسه 
گفت: دوقیمتی بودن خودرو در کشور همواره مشکل اصلی این صنعت بوده است؛ 
در پی همین مشکل قیمت یک خودرو در کارخانه و در بازار آزاد با یکدیگر تفاوت 

چشمگیر دارد و سود حاصل از این تفاوت به جیب کسانی می رود که هیچ سهمی از 
تولید خودرو در کشور ندارند، همین افراد به افزایش بی رویه قیمت خودرو در بازار 
آزاد دامن می زنند و قیمت ها را بالا می برند. در چنین شرایطی؛ مجلس، دولت و وزیر 
صمت بر آن شدند تا سیاست هایی اتخاذ کنند که فاصله قیمت کارخانه و بازار آزاد را 
کاهش دهند. یکی از این سیاست ها این بود که واردات خودروهای صفر و کارکرده 
آزاد شــود. سیاســت دیگر افزایش تولید و سیاست سوم عرضه مستقیم خودرو در 
بورس بود.دهقانی ادامه داد: وقتی خودروساز قیمت را ۵ درصد زیر حاشیه بازار آزاد 
تعیین می کند، دست دلال از بازار خودرو کوتاه می شود. چون فاصله قیمت خودروی 
تولیدی کارخانه و خودرو در بازار آزاد کاهش می یابد و نقدینگی بیشتری به بخش 
تولید خودرو تزریق می شود، همان نقدینگی که پیش از این به جیب دلال می رفت.  
افزایش کنونی و بی رویه قیمت خودرو برآمده از ناترازی عرضه و تقاضاســت، در 
پی این اتفاق اســت که خودرو از کالایی مصرفی به کالایی ســرمایه ای تغییر یافته 

است، در این بین خودروسازان نیز مدعی هستند که با توجه به نوسانات قیمت ارز 
و قیمت های داخلی و افزایش دستمزد، مواد اولیه و دیگر هزینه های مربوط به تولید 
نمی توانند تولید را توسعه دهند و نوسازی کنند. سیاست افزایش عرضه با این هدف 
صورت گرفته که اگر ســودی هم قرار اســت در معاملات خودرو حاصل شود به 
سمت خودروساز سوق یابد و از این مسیر منابع لازم برای توسعه صنعت خودروی 
کشــور تامین شــود. البته این به آن معنا نیست که دست صنعت به جیب مردم برود 
اعتقاد ما در مجلس این اســت که سیاســتی متعادل اتخاذ شود تا هم شرایط رقابتی 
ایجاد شود، هم منافع تولیدکننده و مصرف کننده تامین شود. اینکه وزارت صمت و 
خودروسازان قیمت خودرو را تعیین می کنند به نحوی که خودروسازان می خواهند 
محصولات خود را ۵ درصد زیر قیمت حاشیه بازار بفروشند تغییر جدیدی است 
اما اینکه بخواهیم از آن با عنوان آزادسازی قیمت خودرو در کشور یاد کنیم نیاز به 

بررسی های دقیق تر دارد.  

حقوق بازنشستگان در دو مرحله کاهش پیدا می کند؟

عرضه ۱۲۰ هزار خودرو، ۵ درصد ارزان تر از بازار!
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